
je bilo precejšnje število članov. — Pred
sednik pozdravi navzoče, predvsem g. 
nadzornika Ormovška ter novodošlo čla
Jtico tov. liedvigo Fohn iz Št. Janža pri 
Dravogradu, konštatira sklepčnost in pre
ide k dnevnem redu. 

Tov. predsednik poroča o zadnji seji 
širšega sosveta U. J. U v Ljubljani in 
priporoča, naj si društvo naroči »Narod
no Prosveto«, kar se sprejme Prečita se 
dopis »U. D.« v Mariboru in dopis, v ka
terem se priporoča knjižica Radovanoviča 
»Osnovne nastave«. (Nekaj izvodov se je 
že razprodalo.) 

Predavanju tov. Schechelna o zgodo
vini kraja »Slovenjgradec« so člani sle
dili z zanimanjem. 

Poročla: Iz poročila tajnice smo po
sneli, da je imelo društvo v preteklem 
društvenem letu 6 zborovanj, katerih so 
se člani (z enkratno izjemo) udeležili v 
povoljnem številu. Daljših predavan] je 
bilo 5. Društvo je štelo 34 rednih članov. 
— Poročilo blagajničarke je izkazalo 
220036 D skupnih dohodkov in 217075 D 
izdatkov, torej prebitka 2961 Din. Prt 
šotni piregledovalec računov je našel 
predložene račune v najlepšem redu. na
kar se je tov. blagajničarki izrekel abso
lutorij. 

Volitve: Izvoljen je bil dosedanji od
bor s spremembo podpredsednika. Pred
sednik: Josip Purkhart (Št. Ilj pri Mi
slimi), podpredsednik: Ignac Kaffou (Št. 
Janž pri Dravogradu), tajnica: A Vaupo
tova (Slovenjgradec). blagajničarka: Ma
rija Arnuševa (Sv. Martin pri Slovenjgr.), 
odbornika: K. Barle (Sv. Martin pri Slo
venjgradcu). in Fr. Mlinšek (Šmiklavž pri 
Slovenjgradcu). knjižničarka: A. Vaupo
tova (Slovenjgradec) Prihodnie zboro
vanje bo dne 12. apri'a v Slovenjgradcu. 

+ »UČITELJSKO DRUŠTVO ZA POLITIČ
NA OKRAJA LJUTOMER IN GORNJO RADGO
NO« JE IMELO SVOJ OBČNI ZBOR v narodni 
šoli v Križevcih pri Ljutomeru dne 11. januarja 
1923 ob navzočnosti 45.članov. Po.pozdravu tov. 
predsednika prečitajo odborniki svoja letna poro
čila, na kar se na predlog tov. Sadarja izreče 
celokupnemu odboru absolutorij in priznanje. 

Na to se preide k novim volitvam, ki so se 
vršile DO listkih. Med tem pa prečita tov. blagaj
nik imena posameznih članov, ki izjavijo, da so 
redni člani in še ostanejo. Nekaj članov se je čr
talo. 

Članarina se določi na letno 100 Din in sicer 
80 Din za UJU; 10 Din za domačo društvo in 10 
Din za Učit. Dom v Mariboru od vsakega člana. 
Omožene tovarišice poročene s tovariši plačajo 
le 20 Din letno. Članarina se plačuje najmanj četrt 
letno naprej. 

O »izgovoru trdega »1«« je predaval ravna
telj mešč. šole iz Ljutomera tov. B a u k a r t , ki 
je žel obilo priznanja. Razvila se je živahna de
htita. Končno je bila sprejeta sledeča resolucija: 
»Da ne pridemo v konflikt s pravopisjem in go
vorom na nižji stopnji osnovne šole, prosimo, višji 
šolski svet, naj naredbo glede izgovora trdega »1« 
prcdrugači v toliko, da se izvaja ista le na višji 
stopnji osnovnih šol«. 

Sledilo je nato predavanje tov. Č u 1 k a »o 
pouku srbohrvaščine« v osnovni šoli in predava
nje v i š. ž i v i n o z d r a v n i k a iz Ljutomera o 
pasji steklini. 

Tov Ivanjšič je poročal, o sklepih zadnje 
. seje šir. sosveta >:U,1U pov. Ljubljana« in apeliral 
na učiteljstvo, da vedno podpira »Učiteljsko ti
skarno«. Predlog tov. predsednika, da se tov. 
ravnatelju Antonu Gnusu pošlje društvena čestit
ka k 601etnici se z odobravanjem enoglasno 
spreime. Sklene se, da se vrši prihodnje zborova
nje 8. marca v Gornji Radgoni. 

Koncem zborovanja sta v energičnem in 
temperamentnem govoru ožigosala tovarišica 
Perkd in tov. Cvetko nečuveno postopanje vlade 
glede naših beraško plačanih plač in izjavila, da 
bomo primorani v borbi za obstanek res riski
rati svoj poklic. Učiteljstvo jima je glasno pritr
jevalo, a ker ni bilo nobenega konkretnega pred
loga, zaključi tov. predsednik krasno uspelo zbo
rovanje. 

Vršila se je na to I. odborova seja, kjer se 
je konstituiral novo izvoljeni odbor sledeče: 
Predsednik: tovariš Karel Mavric, podpredsed
nik: tov. Ljudevit Ivanjšič, tajnik: tov. Mirko V. 
Sadar, blagajnik: tov. Ciril Miki, knjižničar: tov. 
Slavko Stopar, pevovodja: tov. Franjo Cvetko, 
namestnik tajnika: tov. Andrej Horvatič, namest
nik blagajnika: tov. Franjo Čeh. namestnik knjlž. 
in pevovodje: tov. Franjo Zacherl. Pregledovalca 
računov: tovariša Janko Fiirst in Franjo Čulk. 

+ PRI DRUGEM ZBOROVANJU UČIT. 
DR. ZA BREŽIŠKI IN SEVNIŠKI OKRAJ nam 
je predavala gdč. Š t u p i c a , učiteljica srbohr
vaščine v Krškem o »Početnl obuki srpskohr
vatskoga jezika na osnovnoj školi«. Predavate
ljica nam je v kratkih, jedrnatih črticah orisala 
pot, katere naj bi se držali pri pouku srbohrva
ščine. Navzoči so predavanju z zanimanjem sle
dili in ga z burnim odobravanjem vzprejeli, pred
sednik pa se predavateljici zahvali v imenu dru
štva. — Nato je sledila obširna in živahna de
bata o volitvi učiteljskih zastopnikov v višji šol

ski svet. Končno se sprejmejo na predlog tov. 
predsednika sledeče točke: 

1. Društvo stoji na stališču, da je ob volit
vi učiteljskih zastopnikov v višji šolski svet ne
obhodno potrebna najstrožja disciplina vsega 
slovenskega v UJU organiziranega učiteljstva, 
da se mora torej manjšina brezpogojno ukloniti 
večini. 

2. Odobrava ključ, ki ga predlaga za bo
dočo volitev učiteljskih zastopnikov ožji sosvet 
poverjeništva UJU v dopisu z dne 18 novem
bra t. 1. 

3. Društvo izjavlja, da so dosedanji naši 
zastopniki v višjem šolskem svetu vršili svoje 
dolžnosti v polni meri ter jim izreka za njihovo 
delovanje popolno zaupanje in zahvalo. Izraža 
željo, da bi tudi. za prihodnjo funkcijsko dobo 
prevzeli ta odgovorna mesta. 

4. Pooblašča svojega zastopnika pri seji šir
šega sosveta, da glasuje za tisto listo, ki jo bo 
določil ožji sosvet z večino zastopnikov okrajnih 
učiteljskih društev. 

Toy. Jamšek prijavi, nato minoriteten pred
log, ki se glasi: »Ključ za volitev zastopnikov v 
višji šolski svet se naj spremeni v toliko, da voli 
učiteljstvo bivše Štajerske enega meščansko
šolskega in enega ljudskošolskega učitelja, a biv
ša Kranjska pa enega ljudskošolskega učitelja kot 
zastopnika v višji šolski svet.« — Za ta predlog 
je glasovalo 7 od 49 navzočih članov. 

Mesto zadržanega predsednika pri udeležbi 
seje širšega sosveta se določi kot namestnik tov. 
D r n o v š e k Fr. 

R e s o l u c i j e : Na predlog tov. Tominc 
Avg. sklene društvo pridružiti se resolucijam 
^Učiteljskega društva za konjiški okraj« z dne 8. 
decembra 1922. U. T., v kolikor so one danes še 
aktualne. 

Ker ni bilo drugih predlogov, zaključi tov. 
predsednik lepo uspelo zborovanje. — Prihodnje 
zborovanje, obenem občni zbor, v Brežicah, čas 
določi predsedstvo. 

Iz nase stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Tainike okrajnih učiteljskih društev, 
ki še niso vDOslali seznama s tovariši po
ročenih učitelje, šolskih vrtnaric in vpo
kojencev. ponovno prosim, da te sezname 
nemudoma vpošljejo. ker sicer ne more
mo izvršiti sklepa ožjega sosveta glede 
članarine omenjenih. — Upravnik listov. 

+ UČITFLJSKO DRUŠTVO ZA NOVOME
ŠKI OKRAJ je imelo v soboto dne 10. februarja 
1923 v deški šoli v Novem mestu svoj redni obč
ni zbor. 

Tovariš predsednik otvori 33. občni zbor ter 
konštatira sklepčnost. V svojem poročilu omenja, 
da imamo v okraju še precej neorganiziranih in 
ti zaslužijo vse naše preziranje. V organizaciji je 
moč! Vse, prav vse, kar imamo, smo dosegli sa
mo potom organizacije. 

Tajniško poročilo je podal tov. Hočevar. 
Društveni odbor je imel, ker so se vse društve
ne zadeve obravnavale na zborovanjih, samo 
dve seji: zborovanj pa je bio 6. Na teh so se ob
ravnavale važne šolske in stanovske zadeve. Več 
vlog se je poslalo na šolske oblasti ter na UJU 
poverjeništvo v Ljubljani. Udeležba je bila na 
vseh zborovanjih približno ena in ista. Zbralo se 
nas je 50—60, seveda vedno eni in isti. Malomar
nost nekaterih članov zasluži pač vso grajo. 
Društveni odbor je povabil pismenim potom vse 
neorganizirane, da naj pristopijo k društvu, a od
zvali sta se samo dve tovarišici. Izmed zboro
vanj je bilo najvažnejše ono v Trebnjem, kjer nam 
je pokazalo »ndotno učiteljstvo, kako naj pospe
šuje in udeistvuie šola šolske odre. Tov. Kosec 
nam je takrat podal nekaj praktičnih navodil, ka
ko da pride šola do svojega odra. Tudi učitelj
stvo drugih šol v našem okraju je priredilo v mi
nulem letu več mladinskih prireditev. 

Blagajniško poročilo je podal isti tovariš. Iz 
njega posnamemo, da je imelo društvo v minulem 
letu 11.947 Din 55 p. denarnega prometa. Posa
meznosti ne bom navajal, samo to moram pribiti, 
da je sramota za tiste tovarišice in tovariše, ki 
so odnesli društvu članarino. Prejemali so liste, a 
ko jih je odbor potirjal za plačilo, so _ izjavili, da 
ne plačajo, ker niso prejeli nikakega lista, člana
rino zanje pri UJU je moralo utrpeti društvo.
Stanovska zavednost, kje si! V prihodnje bomo 
objavili take tovarišice in tovariše v stanovskem 
glasilu, da bodo zvedeli vsi, kako zavedni so ne
kateri! 

Članarina za leto 1923 se določi na 100 Din; 
upokojenci in tovarišice poročene s tovariši pla
čajo 40 Din. 

Ferijalni Savez. O tej točki je odbširno po
ročal tov. Pirnat. Osnovala se je podružnica T. S. 
v okrilju učiteljskega društva. 

Volitve. Pri volitvah je bil izvoljen sledeči 
odbor: predsednik Matko Martin, Novo mesto; 
podpredsednik Miško Kosec, Trebnje; tajnik 
Viktor Pirnat, Novo mesto; blagajnik Fran Hoče
var, Šmihel pri Novem mestu; odbornika: Drago
tin Gregorc, Toplice, Ruška Ravhekarjeva, Valta 
vas: namestnice: Milena Sušnikova, Lina Kle
menčičeva ter Marija Arhova — vse v Novem 
mestu. Ko se je še določitev prihodnjega zboro
vanja prepustila novemu odboru, je tovariš pred
sednik zaključil občni zbor. —r. 

+ Učiteljsko društvo za slovenjgra
škri okraj je imelo svoj redni občni zbor 
dne 8. II. t. 1. v Slovenjgradcu. Odsotnih 


